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导论

寻找"文化血型"
黄惠蝇

传统文化和现代化的关系问题己经成为一个国际性的课题。

世界各国都在探讨解决这一问题的理论和方法。现代化是一种经

济行为，同时也是一种文化行为。现代化的进程正在改变着人类

社舍的物质面辑，也正在改变着现代化的主体人类自身的精神面

辑，作为一种经济行为， t需要文化的支撑 s 作为一种文化行为，

它需要经济的支撑回但从文化人类学即民族学的角度观察问题，它

更倒重于文化的研究.倒重于传统文化能动作用于现代化的研究。

这种能动作用可以表现为文化适应和文化协调，其结果将是一种

正面的推动 p 也可能表现为文化逆反和文化冲突，其结果将是一

种负面的迟蜡固科学革孜孜t(求的正是要找到一种动盔的平荷，实

现一种既是现代化的又平悖离民族传统的理想，

现代化对于当今人类将是一种历史的必棒，将是一种不可抗

拒的历史选择.一切民族都将不可避免地顺乎历史地将走向现代

化，但是，实现现代化的方式将是可选择的，不同民族都将佳照

自身的又化传统和文化模式选择现代化或者塑造现代化。t(下的

状况出现于未来将是完全可能的=人们享受着相同质量和相同水

平的物质成果，但是，平同文化传统的民族过着平完全相同的精

神生活。

文化结构着人类，结构着民族，随着现代化的普遍推进，人



英的物质共性将不断增强，但人英的精神个性不会消失。民族这

一个概念是一个大于工业化和现代化的植奇。现代化的实现虽棋

是一个漫长的过程，但总有实现之日井且可时Æ指标体系验证。能

不能说现代化实现之日，便是民族消亡之时呢?显棋不能这样说。

住照马克思主义的原理;民族的消亡将是更为漫长的过程。除非

我们把现代化这一概念再作历史学分期，那么，民族的消亡可以

留到现代化高组阶段巨人后去讨论。

所以我们要立足现实，立足于传乾文化和现代化的关系。在

多民族的中国，这也就照应了民族传统，照应了民族关系。耳管

民族传统文化在现代化的过程中将不可避免地部分改变革部分消

失，但这种改变或消失将是有度的。越过了这个限度民族关系将

受到损伤，现代化也将受到提伤，

因此，我们要更多的认识民族文化，了解民族传统，推进和

谐的民族关系.从而推进我国的现代化建设、使之得到更好的文

化支撑@

这就是我们蝙写《傣族文化志》的初衷，

其实，当初申报云南省杜科"八五"现划项目时，我们的谋

题名称是《云南民族文化志!.准备为二十五A兄弟民族各写一本

文化志书，使之成为文化志系列丛书，后来因经费不足而不需不

把傣族t，(外的其他二十四本暂时搁置。这里留下了遗憾，也留下

了余地，等持着学界内外更多的朋友参与。

《傣族叉化志》是一部民族学著作，民族学的学科对阜是人英

文化，故文化的描述和研讨构成为本书的主要内容和主要特点。这

与中国民族学家对民族学学科对靠的理解没有大的冲吏，但在切

入点土也存在局部差异。中国民族学家有的制重于少数民族杜合

形态的研究，有的侧重于少数民族历史发展现律性的研究，有的

直接把它和民族问题研究等同，这于学者个人，体现了各自的研

究特征，但于民族学学科建设，即仍棋是一入有待解决的大问题。
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我把这个问题看得比较重，认为在社会科学诸学科中唯有文化人

英学〈民族学)时人英文化为研究对聋。它研究文化的产生、文

化的结构、文化的功能、文化的传递、文化的主挠、文化的变异

以及文化的适应等等。适用这门学科的知识，可以弥补单纯的经

济学的平足。因为，单纯的经济现击可能是一种带着弊端的现击，

它常常在"好的动机"后面，隐藏着文化逆反，文化冲吏，文化

抵制，甚至引发民族冲宪。

《悻族文化志》既然是一部民族学著作，它就应当体现志书的

特点.体现民族文化志书的特点。世界人英学革历来把人类学E

别为体质人荣和文化人类学两大部类.历来把民主主志列为文化人

类学的基础学科，与理论民族学构成为姊妹关单。挂照民族志的

要求， t w.描述为特征，以田野记革为特征，所得的应当是亲古

亲历的第一手资料，故其视角多重横向，其方法多重比较，其对

靠重现存固立献记载的"史存民族"，平是它研究的着重点，纵向

的探章历史过程，也不是它研究的着重点，在西方民族学家的传

统习惯中，它承担着整个又化人类学资料库的重任，同时被看作

是一项资格证书 一个没有民族志著作的民族学事，再不视为一

个完整意义上的民族学家@需要注意的是中国民族学家的创造，他

们不仅有高质量的民族志著作，同时有萄质量的民族学理论.这

种材料和理论的结合，一直继承着恩格斯《家庭、私有制和国家

的起挥》一书的传统。

《傣族文化志》的另一个特点是它重视回野，来自田野。它大

量利用了前人的田野资料.又补充了大量亲历亲见的田野资料p举

凡描述所且，太多亲临考事。从一定意义上说.它弥补江击以西

>>l lli纳和槽草傣族研究代表全体悻族研究的平足，增加了红坷活

岸、金沙江沿岸以及其他地区傣族的资料。它有较大的覆盖面，但

也存在为数不少的空白。重要的是坚持了田野实践.劳力运用了

田野工作的理论和方挂。这一方浩不仅是说"我到了在村而且
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要遵惜一定的回野工作理论和田野调查方法。这些理论包括剧下

重点 第一，重视观察但更重视参与 g 第二，通过参与把外视和

内视结合起来但更强调内视;第三，把局部所得置入整体判断.通

过比较认识变易 p 第四，把阶段置入过程，区别原生扰能和服生

或衍生壮志，第五，对文化作结构分析.寻找其外缘结构、在层

结构、茸屋结构和核心结构 p 第 li ，用阜征学的观点和特导学的

观点辉先有形之后的无形却涵 p 第六 从现存约现卑入手，把现

实感和历史感协调起来。除此之外，调查的手段，调查的方式，模

式的设计.一一都务求周令。在情挠的民族学家的眼睛里，语言

的掌握至关重要，一水平懂调查对靠语言的民族学家，也将平是

一个完整意义上的民族学家。

悻族文化革是很难写的，这是由于傣族人口企费、历史嬉久、

文化多兀 跨国跨境，在中原文化、江坦文化、民羌文化、印巴

文化和高棉文化的结合部。它的内棋，是百越先民赐给它的， t

约衍化，是企:f异族兄弟带给它的 a 在幢括傣族文化忌的气质的

时候，我曾使用了"水约文化"这一概击，现在也还没有新的概

击能够替代。解析而论，它挥远班长，是由无数小谭汇聚而且的

文化长河;'t博大精深，文字的出现和使用己经一千多年$它雍

容华贵，铸就了堪与中原姐美的仪式和札节;它茸刻告蓄，一切

行为规遇都碍于至高的哲理;它刚柔相济，宽容能力和不可阻挡

的威jJ相辅相成多它掏百多斐，就如宝雨天花斡纷捕捕。它有一

种中和气质，从不摆出征服者的聋势而体会被他征服，这种征服

就知婴儿接受慧母约抚摩。曲:有时去觉带他太软弱悻量，殊不知

他具有类如太极拳般的神形。像这样文化铸就的人民，惶这样人

民铸就的文化，给我们学科工作者提出了多少平能回避的课题。件

必费承认它，你必、组接近它，件尤其必细理解t。这样，在现代

化工王程中件才能知道为什么悻族身上背着那么现重的"文化包

枯飞悻族群武为什么全国喳惜自己的文化遗产而在现代化面前思
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索选择。每一个民族都有自己拉特的文化.每一种文化都具有自

身的血型。血型挂有高低贵雕之舟，但对输入的血液他要严格挑

掉，误输虫草的后果人人皆知。"文化血型"也没有高低贵随之舟，

但"文化监型"误植的结果却常常世人理视。中国的现代化不能

是全盘西化，少数民族的现代化不能是全盘规化，其道理便是如

此.寻找"文化血型"，这便是我们处理传统文化和现代化关系的

政辈出皮点，也就是我们写少数民族文化志的理论血发点。

5 



Introductìon 

To distir>guish one "cultural blood type" from 

another 

Huang Huikun 

The relation betwecn traditional culturc and modernization has be 

come a focus of intere~t by scholars al1 over the world. Different theo 

ries and approaches have been discussed and tested. Modernìzation is. 

both an economic and a cultural proce倒 This proce钝 is changing not 

only the material base of our society but also the mental outlook of man 

who is the dominant force of modernization. As an eωnomic procoss , 

modernization needs cultural support , or vise vetsa. If we consider it 

from an anthropological point of departure , we center more on a cultur 

al study or the study of the impacts of traditional cuJture on moderniza 

tion. lf these impact部 T凶ult in a cultural adaptabilîty or reconciliation , 

they 、"，iJ1 have positive impctus剧; if they lead to a cultural reverse or a 

cultural conflict , they wi1l have negative effects. In order to realize 

modernization quickly and keep up the tradition at the same time ,schol 

ars have been trying 10 find a"dynamic balance"between them 

Modernization is an inevitable historical trend and choice of 

mankind and each ethnic group wilJ certainly realize moderni国tlOn m 

the course of history. Nevertheless ,there are different approaches to re 

alizing modernization. Every ethnic group ,basing itself on its own cul­

tural tradition and its typ品'al cultural pattern , w i11 surely have its own 

choice. It w i11 be possible that in the future all ethnic groups wi1l enjoy 



the same material wealth but have different cultural lives due to their 

different cultural traditions 

Culture has played an important part in human evohition and no 

ethnic group can deve10p any thing without a culture. Different ethnjc 

gtou阳 wi11 enJoy simi1ar material wea1th in the course of moderni四tion

but they wi1l tetain their own traditions. "Ethnic group"is a term with a 

widet extension than "industrialization"or"modernization". Though it 

w iJl t础e a long period of time to realize modernization ,it can be expect 

ed with definite targe咽. It is incorrec地 to say that when mod创nization

has been realized , different ethnic groups w il1 di阻ppear. According to 

the basic prinαple of Maxisrr>, it w il1 take a much longer period of 饥mo

for diffetent ethnic groups to disappeat. Therefore , we are not in a p值1

tion to discu囚 this problem at the înitial stage of moderni国tion.1 think 

we had better base our r国earch on the reality and 咀 the relation be 

tw田n traditional culture and modernization. On1y in 址11S way can we 

pay proper att团由 1 to the multi-cultural traditions and relations in Chi 

na. Though in the course of mod优ni7..ation some ethnic traditions w il1 

parùy change or disappear , there wi1l be a limit ,beyond whi曲 therela

tions between different ethnic groups and modernizatîon i也e1f wil1 suf 

fer a 1oss. To quicken our modernization with a sustainable cultural sup­

port and avoid unnecessary setbacks ,we should try to have a better un 

derstanding of ethnic cultures and traditions and to improve their rela 

tîons. This was our planned intention of writing 也is book. As a matter 

of fact ,our planned proj回 t (as one of the Eighth Fìve-Y咀r Plan Pro­

jects of Social Sciences in Yunnan) w由 to write a series of books on the 

twenty-five ethnic groups in Yunnan. Ow ing to financia1 problems , we 

can only finish this one. We hope 也at in 也ie future more scholars wîl1 

engage 也emselvesin 往1is promising project 
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A Cultural History of the Dai Nationality is written from an eth 

nological v始wpoint. The subject of ethnology is culture. Therefore 由e

description and discussion of (a given) culture is the focus of interest of 

this book. k> far as 也is point isι。ncerned , it is quite similar to 由 00'

books written by other C!dnese ethnologists. lts difference liωin the 

point of departure. Some ζhinese ethnologist-. Jay particular emphasis on 

the study of the 阳ciaJ forms of the ethnic groups and somc on the law 

(~) of the historical development. Others equate ethnology with ethnic 

problems. Though different approach国 have 也elt own c抽racteristi凶，

they may lead to some serjous disputωover the es.tablü;,hment of a disci 

pline. 1 think we must take human culture into consiùeration 八mong the 

social scienc筒，only cultural anthropology (ethnology)takes human cul 

ture as its object of study. Ethnologists study culture with different fo­

cuses on its origin , its structure , its function , its transmission , its ex 

change ,its development and its adaptation. The knowledge of this disci• 

pline can counteract some weaknesses of economics. It 岱 quite po岱ible

that a good economic motive may lead to a malI豆ractice if we only take 

回onomic benefit into consideration. As a re阻扰， cultural reverses , cul 

tural conflicts and cultural re划stances and even ethnic conflicts may oc­

cur.Since this b∞k is an ethnological work , it has incorporated its own 

traits. Anthropolog~ts have classified anthropology into physical anthrc如

pology and cultu阳l anthropology. Ethnography 凶 T唔arded as a basic 

subject of cu\tural anthropology and it is as ìmportant as th田retice也

nology. In ethnographic studi国"，岱s is put on description and field 

work. lts findings are usual1y 田sed on first-hand materials and its per 

spectives on lateral studies. lts approach臼缸e compari'lon-oriented and 

its objects are facts.τ'he ethnic groups in historical rec:ords and a de 

tailed study of historical proc岱s are not the focus of its inter臼t.W臼tern

3 
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皿叶1ropologists usual1y 也ink ethnography is the databank of cultural 

anthropology and it is also a qua1ification. An ethnologist is considered 

unqualified if he has written no book on ethnography. Chinese ethno1c• 

g"毡. having inherited the tradition of the influential book , The ûrigin of 

tthe Fami1y. Private pr叩erty and the Sta1:e by Enge1s. have not only 

written very goα1 ethnological works. but alsοhad a very good theoreti 

国1 foundation in this field 

This book plac回 much emphasis on fieldwork. including n01 noly 

the findings of the former ethnologists but 刮目 the first-hand mate注ials

obtained by ourselves. In the past.Dai stud也s centered on the Dai people 

in Xishuangbanna and Dehong. This book ι:overs a wider area ,including 

the Da i people 1iving alon也 the Honghe River and the Jinsha River and 

m 创3日1e other places , though it is not a comprehensive and perfect one 

飞1Ife have tried 10 put useful ethnological 也eori四 into practice in our 

fie1dwork , which include the fOllowing impc川ant pαnts: 1. We lay 

stress on observation. but we put more emphasîs on parti口patiOfl; 2 

Th'山gh participation. we havc combined our observation with our com 

prehemion 归 whlch more attention has been given; 3. We have put our 

findings into the whole field of ethnological study .and through compari 

son we have reached a new levelof understanding of the development 

4. We have taken different stage怒 into consideration in order to better 

understand 位1e original stale aηd it,> development; 5. We have analysed 

cultural 创ructur臼. covering the surface str飞lcture ，也， d出p structure 

and the cultural core; 6. In order to better unders.tand the abslract after 

a study of the concrele. symbol比.tic and semeiolo缸cal concepts have 

been taken into account. 7. We have tried to understand 让1e reality from 

a historical starting poin1. We have also tri国 toperfe咒c1 our means of in 

vestigatìon and the diff町ent approaches m.ed. Ethnolog如s usualIy think 
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that 皿 ethnologìst should understand the language(s)used by the ethnic 

group(s)he is studying;otherwise he is unqualified in this field 

It is not easy to write a book on Dai culture beca田e 也e Dai na 

tionality has a long history and a large population. Dai culture has its 

own multicu1tural traits and the Dai people are distributed in different 

countries and places. Some live in the border areas influenced by Central 

Plains culture ,Jianghan cu\ture ,Diqiang culture , lndian • Pakistani cul 

ture and Khmcr culture resp仅 tively. lts cultural core was ~生stowed by 

the ancestors of the Baiyue and its development has been influenced by 

many 0由 er ethnic groups. Whi1e summarizing the typi由1 traits of 0创

cu1ture , I coined" A River Culture"and now 1 cannot find a better term 

to repla因此 By"A River Culture"l mean in its long historical develop­

ment Dai culture has absorbed many strong points of other ethnic groups 

and has formed into a multi - cultural river. Its writing appeared more 

than one thousand years ago. Its graceful ceremonies and et观uett，国 oan

rival thc耻 practiced by the people in the Central Plains. Its behaviors 

and moral standards have rich phi1osophica1 connotations. Dai culture 

曲。ws a combination of inf1exibi1ity and yielding , and its gener.田ity is 

inseparably connected with its irresistible powerfulness. Dai culture , 

with its colorful features ,has a neutralizing power ,which never hru. an 

air of importan四 but you wil1 naturally become sub 世dinated to it. This 

subordination is quite like a baby's wi1lingn目s to accept his mother他

care.Even its ∞casional hesitation has the quality of Taijiquan (a kind 

of trad泣。 nal Chinese shadow boxing which incorporates its powerful 

ness in its s10w rnovements). Chinese ethnologists should try our best to 

understand such a p嗣同e and such a culture frorn an anthropological 

viewpoint. Only through a better understanding of them can we really 

understand why they treasure their culture 徊。 much and why they are so 
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prudent in their choices in the course of modernization 

F.ach ethnic group has its typical cuJture and each culture has its 

QWη"bl∞d type 叮'hough no blood type is superior to 创hers ， bl∞d 

transfusìon requir臼 a choice. A misstep in transfusion rhay leaù to a fa 

tal mistake.τ'he same is true of "cultural blood type" and "cuJtu四l

bl00d transfusion. "China's modernization ùoes not mean to be com二

pletely Westernized or Hanized. To distingu盐h one"cuJtural bl00d type" 

from another is our starting point in handling the relation between tradi 

tionaJ culture and modernization and is a1so our theoretical starting point 

m 、..riting 位Iis book 

Translated by He Changyi 
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